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Stop zamiarowi wywłaszczeń na rynku aptecznym 
 
 
 
Szanowni Państwo, 
 
 
w związku z pojawiającymi się z przestrzeni medialnej deklaracjami Ministra Zdrowia Adama 
Niedzielskiego o zamiarze zmiany przepisów wprowadzonych do polskiego porządku prawnego 
nowelizacją Prawa farmaceutycznego zwaną „Apteką dla Aptekarza”, w imieniu reprezentowanych przez 
nasze organizacje podmiotów, które łącznie stanowią aż blisko 30% rynku aptecznego w Polsce, 
pragniemy wyrazić stanowczy sprzeciw wobec planowanych zmian legislacyjnych. 
 
Obecnie na polskim rynku aptecznym obowiązuje więc szereg ograniczeń: własnościowe, ilościowe, 
geograficzne, demograficzne, a na dodatek zakaz reklamy aptek. To czyni z Polski najbardziej uregulowany 
rynek apteczny w Europie. Jednocześnie nie ustają postulaty wąskiej, ale głośnej grupy, aby te przepisy 
jeszcze dodatkowo „doregulować” czy „uszczelnić”. Kryje się za tym próba wyeliminowania z rynku 
aptecznego konkurencji przez część środowiska, która także posiada apteki. Co więcej, te apteki są często 



 
 
 

 
 
 
 
 

 

członkami sieci wirtualnych i programów partnerskich, niejednokrotnie większych niż największe sieci 
apteczne w Polsce. Walka o zmianę omawianych przepisów jest więc nakierowana na wywłaszczenie 
konkurencji. Wyrażamy sprzeciw i oburzenie wobec faktu, że takie postulaty i taka retoryka, oparte na z 
gruntu nieprawdziwych przesłankach, znajdują posłuch wśród rządzących. 
 
Znakomita większość aptek w Polsce – 94% – to apteki z rodzimym kapitałem, a typowa sieć działająca w 
kraju to średniej wielkości sieć budowana od lat w sposób organiczny. Na koniec 2022 r. w Polsce działało 
321 sieci aptecznych (za sieć powszechnie uważa się przedsiębiorstwo posiadające od pięciu aptek w 
górę). Są to głównie małe i średnie, polskie firmy rodzinne. Według danych liczbowych najwięcej, bo aż 
214 z nich, to sieci posiadające od 5 do 9 aptek, kolejne 93 podmioty posiadają od 10 do 19 aptek. Z 
drugiej strony – największe sieci, posiadające powyżej 100 aptek na terenie całego kraju to zaledwie 9 
podmiotów. Rynek wymusza konsolidacje na wszystkich. Zaledwie 12% aptek, ok. 1500, funkcjonuje w 
modelu jeden farmaceuta – jedna apteka. Pozostałe apteki łączą się, czy to w małe, średnie i duże sieci, 
czy to programy zakupowe i partnerskie prowadzone przez hurtownie. Panuje między nimi duża 
konkurencja. 
 
Jako organizacje reprezentatywne stoimy na stanowisku, że każdej legislacji warto przyjrzeć się po pięciu 
latach funkcjonowania, niemniej powinno się to odbywać w atmosferze spokoju. Trwa kampania 
wyborcza, a jednocześnie wybory do izb aptekarskich. Do końca kadencji zostało zaledwie kilka posiedzeń 
parlamentarnych. W takich warunkach nie da się stanowić dobrego prawa, a rynek aptek jest zbyt 
wrażliwy i obejmuje zbyt wielu interesariuszy, aby państwo mogło pozwolić sobie na stanowienie prawa 
w tym obszarze w chaosie i pośpiechu.  
 
Powinniśmy mieć na względzie przede wszystkim interes pacjenta, bo to dla nich w pierwszej kolejności 
działają apteki. W ostatnich dwóch latach obserwowaliśmy zmianę paradygmatu funkcjonowania aptek w 
propacjenckim kierunku – rozwijały się szczepienia, powstawały pokoje opieki farmaceutycznej, 
prowadzono pilotaże pierwszych usług opieki farmaceutycznej. pandemia COVID-19 pokazała, jak ważną 
placówką ochrony zdrowia jest apteka. Dodatkowo, ustawa z dnia 10 grudnia 2020 r. o zawodzie 
farmaceuty ustanowiła w polskim porządku prawnym opiekę farmaceutyczną oraz usługi farmaceutyczne. 
Usługi, o których mowa, stanowią niebagatelny potencjał dla pacjentów i całego systemu ochrony 
zdrowia. Aby ten kurs można było utrzymać, potrzebne jest stabilne i spokojne otoczenie regulacyjne, a 
nie kolejne walki o rynek apteczny. Budzi zdumienie, że zamiast koncentrować się na rozwijaniu regulacji 
umożliwiających aptekom i farmaceutom podejmowanie kolejnych działań na rzecz pacjentów, proponuje 
się przeprowadzenie kolejnej rewolucji w przepisach regulujących strukturę własnościową rynku 
aptecznego.  
 
Skandalicznym jest, że od pomimo, iż jesteśmy ważnym partnerem społecznym i uczestnikiem 
trójstronnego dialogu, uzgadnia się treść przepisów, które mają tak kluczowy wpływ na kształt rynku, bez 
naszego udziału. Dowiadujemy się z mediów, w jakim kierunku mają iść omawiane zmiany.  Apelujemy 
zatem o możliwość omówienia projektowanych przepisów w ramach Rady Dialogu Społecznego. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 

 
 
 
 
 

 

Z wyrazami szacunku, 
 
 
 
 
 
 
 

            _________________________________ 
Rafał Dutkiewicz 
Prezes Zarządu 

Pracodawców RP 
 
 
 
 
 

_________________________________ 

Cezary Kaźmierczak 
Prezes 

Związku Przedsiębiorców i Pracodawców 
 
 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Do wiadomości: 
 

1. Kancelaria Prezydenta RP 
2. Członkowie Sejmowej Komisji Zdrowia 
3. Członkowie Senackiej Komisji Zdrowia 
4. Parlamentarny Zespół ds. Zespół ds. Ochrony Praw Konsumentów i Przedsiębiorców 
5. Parlamentarny Zespół ds. Polityki Lekowej 
6. Rada Dialogu Społecznego 

_________________________________ 

Maciej Witucki 
Prezydent 

Konfederacji Lewiatan 
 
 
 
 
 


